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Niewybuch tuż 
obok szkoły
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Kiedy pojedziemy nową 
trasą „801”?
\\\ OTWOCK/KARCZEW 

Wyczekiwany przez 
wszystkich koniec robót 
na 801 coraz bliżej. 
Sprawdziliśmy, na jakim  
etapie są aktualnie prace 
i w jakim terminie można 
spodziewać się oddania  
drogi do użytku kierowcom.

P rzypomnijmy, że przebudowywa- 
ne są dwa kluczowe fragmenty 

drogi wojewódzkiej nr 801. 
Zgodnie z harmonogramem prac na przełomie października i listopada ruch 
zostanie przeniesiony na drogę główną
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dokończenie na str. 2

czytaj na str. 2

\\\ OTWOCK
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Kiedy pojedziemy  
nową trasą „801”?

Czekając na tunel – inwestycja w martwym punkcie

Jeden remontowany odcinek zlokalizo-
wany jest na wysokości Otwocka i tam 
wybudowano dwa nowe mosty. Drugi 
w okolicach ronda w Otwocku Małym 
do ronda na drodze krajowej DK50 na 
wysokości Karczewa.

\\\   Przebudowa  
odcinka drogi na wysokości 
Karczewa 

Przebudowa 6-kilometrowego od-
cinka drogi wojewódzkiej nr 801 po-
dzielona była na kilka etapów i trwała 
ponad 2 lata. Obejmowała rozbudowę 
skrzyżowań z istniejącymi drogami 
przecinającymi trasę, budowę urzą-
dzeń bezpieczeństwa ruchu drogowe-
go, 4 zatok autobusowych i chodników 
w rejonie skrzyżowań oraz wykonanie 
systemu odwodnienia. 

Aktualnie na danym odcinku poło-
żona jest już nawierzchnia asfaltowa i 
namalowane są pasy. Na skrzyżowa-
niu z drogą powiatową w miejscowo-
ści Ostrówiec na wysokości skrętu na 
Sobiekursk zainstalowano sygnalizację 
świetlną (obecnie czeka na włączenie). 

W celu uzupełnienia istniejącej sie-
ci dróg dojazdowych i lokalnych oraz 

umożliwienia dostępu do drogi pub-
licznej dla nieruchomości przyległych 
powstały dodatkowe jezdnie obsługu-
jące przyległy teren. Koszt inwestycji to 
prawie 90 mln zł.

\\\   Dwa nowe mosty  
w Otwocku 

Dwa jednoprzęsłowe mosty są już 
prawie gotowe. Powstały w miejscu 
dotychczas istniejących, ale już moc-
no wysłużonych obiektów. Chodzi o 
most nad rezerwowym korytem rzeki 
Świder oraz most nad Kanałem Bie-
lińskiego. Przebudowa była niezbęd-
na, aby przeprawy były dostosowane 
do zwiększonego natężenia ruchu. 
Obydwie inwestycje były realizowane 
równocześnie i powstały w niespełna 
8 miesięcy. Jak informuje wykonaw-
ca zakończenie inwestycji planowane 
jest na koniec października 2024 r. 
Koszt budowy obu mostów wyniósł  
12,8 mln zł. 

Sprawdziliśmy w Mazowieckim 
Zarządzie Dróg Wojewódzkich w War-
szawie, na jakim etapie jest obecnie 
inwestycja

– Rozbudowa sześciokilometro-
wego odcinka drogi 801 w Gminie 
Karczew, jak i budowa dwóch mostów 
w Otwocku dobiegają końca. Budowa 
mostów zostanie zakończona w tym 
roku, jednak są to nowe obiekty i aby 
puścić na nich ruch kołowy musi zo-
stać wydana decyzja na użytkowanie 
przez Wojewódzki Inspektorat Nadzo-
ru Budowlanego. Ruch na drodze 801, 
w Gminie Karczew, odbywa się drogami 
serwisowymi, ale zgodnie z harmono-
gramem prac, na przełomie paździer-
nika i listopada, zostanie przeniesiony 
na drogę główną. Cała inwestycja ma 
zostać zakończona w marcu 2025 ro-
ku. – powiedziała nam Alicja Wolak-
-Gójska z MZDW.

Agnieszka Deja

\\\ CELESTYNÓW 

Tunel w ulicy Jankowskiego 
w Celestynowie, długo 
oczekiwana inwestycja, 
napotkał kolejne problemy. 
Decyzja ZRID, która miała 
umożliwić rozpoczęcie 
budowy, okazała się obarczona 
błędami.

P rzypomnijmy, że na tunel od 
dawna czekają nie tylko miesz-

kańcy Celestynowa. Przejazd pod 
torami ułatwiłby komunikację kie-
rowcom i rowerzystom. Gmina opra-
cowała dokumentację projektową i 
złożyła wniosek do starosty o wyda-

nie decyzji na zezwolenie realizacji  
inwestycji. 

– W dniu 10 kwietnia 2024 r. sta-
rosta otwocki wydał Obwieszczenie o 
zgromadzeniu materiału dowodowego 
w sprawie wydania ww. decyzji. Obec-

nie trwa procedura wydania decyzji 
ZRID. Ostateczna wersja zagospodaro-
wania terenu będzie po zatwierdzeniu 
przez Starostę Powiatu Otwockiego 

– poinformował nas w czerwcu tego 
roku Kierownik Biura Promocji Gminy 
Celestynów, Michał Niemiec.

Temat tunelu jednak ucichł, a proś-
bę o przedstawienie obecnych działań 

w jego sprawie poproszono wójta pod-
czas wrześniowej sesji Rady Gminy Ce-
lestynów.

– W czerwcu br. starosta otwocki 
wydał Zezwolenie na Realizację in-

westycji Drogowej (ZRiD). Niestety, 
okazało się że decyzja ma błędy oraz 
wady prawne i Gmina obecnie czeka 
na rozstrzygnięcie wojewody w tej 
sprawie. Dopiero po decyzji wojewo-
dy mazowieckiego w sprawie ZRiD  i 
ostatecznej prawidłowej treści decy-
zji, będzie możliwe rozpoczęcie prac. 
Proces ten może potrwać nawet kilka 
miesięcy. Równocześnie trwają spotka-
nia z PLK S.A. i wykonawcą, dotyczące 
złożonego przez wykonawcę wniosku 
o zwiększenie wynagrodzenia za bu-
dowę tunelu – przekazała nam Beata 
Przysowa, podinspektor ds. promocji, 
kultury i sportu.

Agnieszka Deja

Dwa jednoprzęsłowe 
mosty powstały  

w miejscu dotychczas 
istniejących

Niewybuch tuż obok 
szkoły
\\\ OTWOCK 

Mrożące krew w żyłach  
chwile przeżyli uczniowie, 
personel i rodzice Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Otwocku. 
W środę (2 października) 
obok placówki znaleziono 
niewybuch, na szczęście 
nikomu nic się nie stało.

W środę (2 października) około 
11:00 otwocka policja została 

poinformowana o przedmiocie znale-
zionym podczas robót ziemnych obok 
Szkoły Podstawowej nr 2 w Otwocku. 
Przypominał on niewybuch z czasów II 
wojny światowej. Szybka reakcja służb 
doprowadziła do ewakuacji łącznie 355 
osób z placówki edukacyjnej – uczniów 
i personelu. 

– Ewakuacja przebiegła sprawnie, 
ponieważ byliśmy kilka dni po próbnej 
akcji ewakuacyjnej – powiedziała nam 
Magdalena Gorska, wicedyrektor 
Szkoły Podstawowej nr 2.

Rodzice uczniów zostali błyska-
wicznie powiadomieni o konieczności 
odebrania dzieci ze szkoły. Jak przy-
znaje wicedyrektor Gorska, na pomoc 
gotowa była Szkoła Podstawowa nr 
12, do której można byłoby przenieść 
uczniów w czasie oczekiwania na ro-
dziców. Nie było jednak takiej potrzeby, 
bowiem rodzice dość sprawnie stawili 
się na miejscu, a dzieci, które musiały 
chwilę poczekać, schroniły się w dwóch 
podstawionych przez urząd autobu-
sach.

\\\   Saperzy potwierdzili  
– to niewybuch z II wojny 
światowej

Na miejscu pracowały służby, 
wyłączono z ruchu ulice w okolicach 
szkoły: Narutowicza, Poniatowskiego 
i Armii Krajowej. 

– Saperzy, którzy pracowali na 
miejscu, potwierdzili, że przedmiot 
znaleziony podczas robót ziemnych, 
to niewybuch z czasów II wojny świa-
towej – powiedział rzecznik policji mł. 
asp. Patryk Domarecki.

Tuż po 14:00 saperzy zabrali nie-
wybuch w celu rozbrojenia go na poli-
gonie. Sprawdzono też cały teren przy 
szkole. Według specjalistów nie ma 
obaw, że pojawi się kolejna tego typu 
„niespodzianka”.

W środę po południu dzieci mogły 
odebrać ze szkoły swoje rzeczy i rowe-
ry. W czwartek placówka wróciła do 
normalnego trybu pracy. 

Łukasz Szymański
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Na tunel od dawna czekają nie tylko mieszkańcy Celestynowa
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Zarządzono ewakuację 355 osób
Na koniec całej inwestycji przyjdzie poczekać do końca marca 2025 r. 
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Przejazd pod torami 
ułatwiłby komunikację 

kierowcom i rowerzystom

dokończenie ze str. 1
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\\\ WIĄZOWNA 

Marszałek Województwa 
Mazowieckiego poinformował 
o ostatnim etapie 
postępowania w sprawie 
hałasu w okolicach drogi S17. 
Czy niedługo przywitamy 
ekrany akustyczne?

P rzypomnijmy, że od 2020 roku gmi-
na Wiązowna systematycznie prze-

kazywała informacje na temat uciąż-
liwego hałasu związanego z drogami 
szybkiego ruchu na swoim terenie. 
Wykonano pomiary akustyczne, które 
wykazały przekroczenie dopuszczal-
nych norm. W kwietniu gmina poinfor-
mowała, że Marszałek Województwa 
Mazowieckiego wszczął postępowanie, 
dotyczące nałożenia na Generalną Dy-
rekcję Dróg Krajowych i Autostrad obo-
wiązku ograniczenia hałasu z drogi eks-
presowej S17 Warszawa – Garwolin. 

Po miesiącach oczekiwań w końcu 
postępowanie weszło w ostatni etap. 
Teraz strony mogą zapoznać się z do-
kumentacją i wnieść do niej uwagi. Kto 
dokładnie może wypowiedzieć się na 
temat zebranych dowodów?

– Mówiąc w dużym uproszcze-
niu, stronami postępowania stali się 
właściciele nieruchomości, w obrębie 
których stwierdzono przekroczenia 
dopuszczalnych norm określanych w 
rozporządzeniu Ministra Środowiska. 
Jedną ze stron jest Gmina Wiązowna. 
Dzięki temu cały czas możemy trzymać 
rękę na pulsie i mamy pełny wgląd w 
materiał dowodowy – informowała 
gmina w kwietniu tego roku.

Ostateczną decyzję w sprawie po-
stawienia nowych ekranów akustycz-
nych i ich rozmieszczenia Marszałek 
ma wydać do 31 października.

Agnieszka Deja

AKTUALNOŚCI

Po miesiącach oczekiwań  
postępowanie weszło w ostatni etap. 
Teraz strony mogą zapoznać się  
z dokumentacją i wnieść do niej 
uwagi
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Gdzie staną nowe 
ekrany?

Kolejny etap modernizacji  
linii otwockiej
\\\ OTWOCK/WAWER 

W piątek (4 października)  
PKP Polskie Linie Kolejowe 
ogłosiły przetarg na nowe tory  
i nowoczesne przystanki 
między Wawrem a Otwockiem. 

R uszył przetarg na kolejną dużą 
inwestycję – budowę nowych to-

rów i przystanków między Warszawą 
Wawer a Otwockiem. Projekt zakłada 
rozdzielenie ruchu pociągów daleko-
bieżnych i aglomeracyjnych, likwida-
cję przejazdów kolejowych, budowę 
tuneli oraz przebudowę ośmiu przy-
stanków. Na każdym z nich pojawi się 
nowoczesny system informacji pasa-
żerskiej, co znacznie podniesie komfort  
podróży.

To ważna informacja dla pasaże-
rów kolei. W ramach projektu zostaną 
zlikwidowane cztery przejazdy kole-
jowe, a zamiast nich powstaną wy-
godne tunele – w Radości na ul. Panny 
Wodnej, Falenicy na ul. Walcowniczej 
– Bystrzyckiej, w Józefowie na ul. Ci-
chej – Matejki oraz wiadukt drogowy 
na granicy Warszawy i Józefowa na ul. 
Werbeny – Brucknera. 

Przebudowy doczeka się również 
osiem przystanków, w tym w Aninie, 
Międzylesiu, Radości, Miedzeszynie, 
Michalinie, Świdrze i Józefowie oraz 
stacja w Falenicy. Na każdym z nich po-
jawi się nowoczesny system informacji 
dla pasażerów. 

\\\   Przebudowa mostów  
i nowe przejścia podziemne

W planach jest również budowa 20 
nowych przejść podziemnych, w tym 
sześć z nich w lokalizacjach wyznaczo-
nych wspólnie z lokalnymi samorzą-

dami oraz przebudowa istniejącego 
przejścia na stacji w Falenicy. Przebu-
dowie i modernizacji zostaną podda-
ne istniejące mosty na rzece Świder i 
dodatkowo będą wybudowane nowe. 
Dla komfortu mieszkańców wzdłuż 
torów pojawią się ekrany akustyczne 
porośnięte zielenią. Umowy z wyko-
nawcami mają być podpisane w 2025 
roku, a cała inwestycja ma potrwać  
do 2028 roku.

Jej szacowana wartość, to 1,8 mld 
zł. Inwestycja ubiega się o współfi-
nansowanie w ramach FENIKS. To 
nie koniec dobrych wieści – na trasie 
Warszawa Wschodnia – Wawer zakoń-
czono już modernizację przystanków, 
a kolejne prace są w toku. Wszystko to 
ma na celu nie tylko poprawę komfor-
tu pasażerów, ale też przyspieszenie 
transportu towarowego.

PKP Polskie Linie Kolejowe S.A. 
ogłosiły w tym roku postępowania 
przetargowe o wartości 11,8 miliarda 
złotych. Do końca roku planowane jest 
ogłoszenie kolejnych zamówień i osiąg-
nięcie łącznego pułapu 17,5 miliarda 
złotych w 2024 r. 
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D o dzisiaj jest to jedno z najbardziej 
rozpoznawalnych miejsc Otwo-

cka. Nie ma mieszkańca miasta, który 
by nie wiedział gdzie znajduje się „Wio-
ska Szwajcarska” i kto ją wybudował. 
Niestety często tak bywa, że miejsca 
oczywiste, cały czas funkcjonujące w 
świadomości społecznej, nie mają spi-
sanej swojej historii. Tak też jest z ot-
wocką Wioską Szwajcarską. Niniejszy 
artykuł jest przyczynkiem do opraco-
wania historii tego miejsca.

Opowieść o tym miejscu należy 
rozpocząć w… Szwajcarii pod koniec II 
wojny światowej. Wtedy to rozpoczę-
ła się akcja niesienia pomocy ofiarom 
wojny w Polsce. Niosły ją rządy państw 
neutralnych oraz wiele organizacji spo-
łecznych. Istotną rolę w tej akcji ode-
grali również Szwajcarzy. Pod koniec 
1944 r. parlament szwajcarski uchwalił 
utworzenie rządowej organizacji pod 
nazwą „Don suisse pour les victimes 
de la guerre”, której celem miało być 
niesienie pomocy państwom poszko-
dowanym przez wojnę. Już późnym 
latem 1945 r. do Polski dotarły pierw-
sze dostawy leków. Jednak pełną parą 
organizacja zaczęła w Polsce działać w 
grudniu 1945 r., kiedy to do Warszawy 
przybył szef Misji „Don Suisse” Ray-
mond Courvoisier. Misja ta postawiła 
sobie za zadanie dostarczenie Polsce 
sprzętu i materiału leczniczego oraz 
roztoczenie specjalnej opieki nad dzieć-
mi.

\\\   Budowa Wioski  
Dziecięcej 

Największym i najciekawszym 
zarazem przedsięwzięciem Misji 
„Don Suisse” w Polsce była budowa 
i wyposażenie Wioski Dziecięcej w 
Otwocku. Na lokalizację wybrano ob-
szerny, pagórkowaty teren w Otwo-
cku przy ul. Reymonta 67. W 1946 r. 
przywieziono ze Szwajcarii dwoma 
transportami kolejowymi i samocho-
dowymi, kompletne wyposażenie dla 
tej Wioski. W transportach znalazły 
się: gotowe elementy konstrukcyjne 
i inne części domków, instalacje we-
wnętrzne, kompletne umeblowanie, 
pełne wyposażenie kuchni, kompletne 
instalacje elektryczne i sanitarne, róż-
ne produkty witaminowe oraz zaopa-
trzenie w żywność dla pierwszych jej 

mieszkańców. Wioska składała się z 29 
baraków drewnianych, basenu kąpie-
lowego, basenu ppoż., mini amfiteatru 
i kaplicy rzymskokatolickiej. Wielkość 
obiektu była obliczona na łączny pobyt 
w ciągu roku 4000 dzieci na trzymie-
sięcznych turnusach wypoczynkowych 
organizowanych po hasłem „Po radość 
i zdrowie”. 

Rząd Szwajcarii za pośrednictwem 
Misji „Don Suisse” poniósł całkowity 
koszt budowy baraków, urządzeń we-
wnętrznych, zaopatrzenia w lekarstwa, 
produkty odżywcze oraz ich transpor-
tu do Polski. Po wybudowaniu Wioski 
Dziecięcej (tak początkowo nazywano 
Wioskę Szwajcarską w Otwocku), pra-
cę w niej podjął personel szwajcarski, 
który oprócz pracy z dziećmi szkolił 
też personel polski i przygotowywał 
go do całkowitego przejęcia ośrodka. 
W czerwcu 1946 r. Misja zorganizo-
wała też letni obóz wypoczynkowy w 
Świdrze przeznaczony dla 400 dzieci z 
Domu Dziecka w Otwocku Soplicowie, 
przy ul. Bernardyńskiej prowadzonego 
przez RTPD.

W tym samym czasie, dzięki sta-
raniom Misji sprowadzony został do 
Polski specjalny wagon kolejowy, po-
siadający trzy gabinety dentystyczne 
oraz pracownię techniczną. Wagon ten 
ustawiony był na bocznicy kolejowej 
przy Dworcu PKP w Otwocku. Leczo-
no w nim bezpłatnie dzieci z Otwocka, 
Warszawy i okolic. Koszt zużytych le-
karstw wynosi obecnie 65 000 fr. szw. 

\\\   Wioska Szwajcarska  
jako sanatorium dla dzieci 
chorych na gruźlicę 

W czerwcu 1948 r. Wioska Dziecię-
ca, nazywana już Wioską Szwajcarską 
została przekazana Wydziałowi Zdro-
wia m.st. Warszawy, który przeznaczył 
ją na prewentorium dla dzieci chorych 
na gruźlicę. Dyrektorem prewentorium 
został dr Stanisław Olpiński. Po dwóch 
latach, w 1950 r. Wioska Szwajcarska 

przeszła pod zarząd Powiatowego Ze-
społu Sanatoriów Przeciwgruźliczych 
w Otwocku, który przeprofilował ją 
na sanatorium dla dzieci z gruźlicą 
węzłowo-płucną. Pod koniec 1951 r. 
nastąpiła kolejna zmiana profilowa. Ze-
spół postanowił, że na terenie Wioski 
będą leczone dzieci z gruźlicą kostno-
-stawową i jednocześnie przyłączono 
do niej działające w pobliskim pensjo-

nacie „Palladium” sanatorium gruźlicze. 
W wyniku tej reorganizacji powstało 
duże Sanatorium Gruźlicy kostno-
-stawowej imienia Janka Krasickiego. 
W roku 1952 dyrektorem sanatorium 
została dr Irena Majewska-Szulc, a w 
1955 r. dr Romana Matyjasek. Kolejne 
lata zaowocowały powiększeniem licz-
by obiektów wykorzystywanych przez 
Sanatorium. Oprócz Wioski Szwajcar-
skiej i Palladium do dyspozycji Sanato-
rium przekazano przedwojenny dom 
dla sierot wojskowych, willę „Berma-
nówkę” w Soplicowie, Dom Zdrowia 
(przedwojenne sanatorium położone 
w Świdrze przy ul. Majowej, należące 
do Bronisławy i Kazimierza Dłuskich) 
oraz osobny trakt operacyjny na terenie 
Sanatorium im. Feliksa Dzierżyńskiego  
(przedwojenne Sanatorium m.st. War-
szawy w Otwocku przy ul. Reymonta 
83/91. Obecnie na tym terenie znajdu-
je się Mazowieckie Centrum Leczenia 
Chorób Płuc i Gruźlicy).

\\\   Reorganizacja Wioski  
i nowa siedziba sanatorium

W drugiej połowie lat 50. ubiegłego 
wieku zmianie uległa sytuacja epide-
miologiczna, zmalała zachorowalność 
na gruźlicę dziecięcą, a wzrosła wśród 
osób dorosłych. Oznaczało to dla Wio-
ski Szwajcarskiej kolejną reorganiza-
cję. Znajdujące się tutaj Sanatorium 

posiadające łącznie 930 łóżek zaczęło 
leczyć pacjentów ze wszystkich grup 
wiekowych. Rozwój sanatorium, roz-
rzucenie jego oddziałów na terenie ca-
łego Otwocka (odległość między nimi 
wynosiła nawet 8 km), uciążliwy brak 
zaplecza szpitalnego w poszczególnych 
budynkach, nieprzystosowanie Wio-
ski Szwajcarskiej do potrzeb chorych 
z ograniczoną możliwością poruszania 

się oraz zagrożenie pożarowe drew-
nianych budynków, był bodźcem do 
budowy nowego gmachu. W związku 
z tym od końca lat 50. dyrekcja Sanato-
rium zabiegała o budowę nowego, jed-
nego, obszernego gmachu sanatorium. 
Zabiegi te nabrały realnych kształtów, 
gdy konsultant ds. gruźlicy kostno-
-stawowej, doc. dr. Stefan Malawski 

i Rada Naukowa Instytutu Gruźlicy 
skierowała do naczelnika Wydziału 
do Walki z Gruźlicą, dr Mieczysława 
Juchniewicza wniosek o pilną budowę 
nowej siedziby Sanatorium. Wniosek 
ten został zaakceptowany przez Mini-
sterstwo Zdrowia i prace przy budowie 
ruszyły w 1959 r. Od czerwca 1958 r. 
dyrektorem Sanatorium został dr med. 
Jerzy Sowiński. Funkcję tę pełnił do lip-
ca 1965 r. kiedy to został zastąpiony 
przez dr Leszka Czaykowskiego. W 
tym okresie w Sanatorium poszerzono 
działalność leczniczą i ukierunkowa-
no się na leczenie operacyjne gruźlicy 
kostno-stawowej. Efektem tych działań 
były lepsze wyniki leczenia połączone 
ze znacznym skróceniem czasu jego 
trwania. W końcu 1965 r. oddano do 
użytku część nowego budynku, do któ-
rego przeniesiono pacjentów z Wio-
ski Szwajcarskiej. W następnym roku 
dołączyli do nich chorzy z Anielina i 
Bermanówki, a w końcu roku 1968 – 
oddziały ze Świdra i trakt operacyjny z 
Sanatorium im. Dzierżyńskiego. 

\\\   Nowe przeznaczenie  
obiektów Wioski  
Szwajcarskiej

Teren Wioski Szwajcarskiej został 
opuszczony przez Sanatorium im. J. 
Krasickiego i zwrócony pod zarząd 
magistratu Miasta Otwocka. Opusz-

czone w 1965 r. obiekty Wioski zostały 
wykorzystane jako siedziby różnych 
instytucji. Od tego roku, aż do 2001 r. 
w szwajcarskich barakach mieściły się: 
mieszkania służbowe dla pielęgniarek 
zatrudnionych w otwockich szpitalach i 
sanatoriach, internat dla uczniów Tech-
nikum Nukleonicznego w Otwocku, Po-
wiatowy Ośrodek Sportu, Turystyki i 
Wypoczynku, Oddział PTTK, ośrodek 
należący do zrzeszenia Warszawskich 
Ośrodków Wypoczynkowych „Wisła” 
- 3 boiska do siatkówki, domki kem-
pingowe (przebudowane szwajcarskie 
pawilony) i 2 odkryte baseny kąpielo-
we i brodzik dla dzieci, filia Miejskiej 
Biblioteki Publicznej w Otwocku (po-
czątek lat 70-tych), przez wiele kolej-
nych lat siedziba obwodowej Komisji 
Wyborczej, Zakład Remontowy Miasta 
Otwocka, Spółdzielnia Inwalidów Tech-
niczna im. Kniewskiego produkująca 
m.in. rękawice robocze, pokrowce na 
samochody. plecaki wojskowe, plecaki 
spadochronowe, kabury na pistolety, 
namioty, świetlica osiedlowa TPD  – or-
ganizowane w niej były spotkania dla 
starszych i młodszych, teatrzyki, recy-
tacja oraz letnie półkolonie dla przed-
szkolaków (w lata 1980-1985), sklep 
spożywczy, świetlica harcerska, klub 
„Sadwas” oraz amfiteatr – utworzony 
w naturalnym zagłębieniu terenu gdzie 
odbywały się koncerty a nawet w razie 
potrzeby lądowały śmigłowce.

W 2001 r. prywatny deweloper 
kupił cały teren Wioski Szwajcarskiej 
za kwotę 3 500 000 zł. W następnym 
roku przystąpił do wyburzenia zdeka-
pitalizowanych już całkowicie obiek-
tów poszwajcarskich i budowy dużego 
osiedla mieszkaniowego. Osiedle to ist-
niejące do dnia dzisiejszego, przejęło 
dotychczasową nazwę miejsca – jest 
to Wspólnota Mieszkaniowa „Wioska 
Szwajcarska”.

Paweł Ajdacki

Wioska Szwajcarska w Otwocku

Pełną historię przeczytasz na naszym 
portalu. Zachęcamy do obejrzenia 
bogatej galerii zdjęć

Przekazanie „Wioski Szwajcarskiej” dla dzieci gruźliczych w Otwocku 1948

Otwock – stacja kolejowa

Wagon dentystyczny Don Suisse

Sanatorium w Wiosce Szwajcarskiej 
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Parkowanie z „ofertą sprzedaży”
\\\ POWIAT 

W Józefowie i w Otwocku 
można spotkać zaparkowane 
przy ulicy auta  
z charakterystyczną kartką 
„sprzedam”. Mieszkańcy 
narzekają, że zajmują cenne 
miejsca parkingowe. Sprawa 
budzi emocje w mediach 
społecznościowych.  
Czy wprowadzenie stref 
płatnego parkowania jest 
rozwiązaniem tego problemu?

K ażdy, kto próbował w ostatnim 
czasie sprzedać auto wie, że nie 

jest to łatwe zadanie. Minęły czasy, 
kiedy samochodów cenionych marek 
było niewiele na rynku wtórnym i każ-
da oferta szybko znajdowała nabywcę. 
Dzisiaj komisy są przepełnione, a na in-
ternetowych portalach sprzedażowych 
można znaleźć tysiące egzemplarzy w 
ogromnym wyborze marek i roczni-
ków. Dostępne są także poradniki dla 
początkujących – zarówno sprzeda-
jących jak i kupujących. Praktycznie 
każdy chętny znajdzie coś dla siebie w 
interesującym go przedziale cenowym.

\\\   Komis „na kółkach”
Zjawisko stawiania auta na ulicy 

z przyklejoną od wewnątrz kartką za-
wierającą ofertę sprzedaży jest spoty-
kane od dawna. Jest to po prostu jedna 
z form sprzedawania samochodu, a 
wybierana jest z prostego powodu: nie 
trzeba płacić prowizji ani wnosić opłaty 
za ogłoszenie w prasie, czy na portalu 
internetowym.

Można postawić tezę, że taka stra-
tegia nie jest optymalna dla sprzeda-
jącego, ponieważ ofertę na kartce zo-
baczy mniej osób, niż wynoszą zasięgi 
platform takich, jak OTOMOTO, OLX, 
czy Allegro. Aby to sprawdzić, zapyta-
liśmy o opinię przypadkowo wybraną 
osobę próbującą zbyć swoje auto w taki 
sposób. – Jestem fanem motoryzacji, 
więc kupowałem i sprzedawałem auto 
wiele razy. Z praktyki mogę powiedzieć, 
że do komisu warto wstawiać tylko te 
auta, których marki są popularne i 
które nie są zbyt stare. Jeśli ktoś chce 
sprzedać jakiś rzadki egzemplarz, na 
dodatek jest on wiekowy, ma widoczne 
uszkodzenia nadwozia, to nie ma szans 
w komisach. Wartość towaru jest zbyt 
mała i pośrednikowi nie opłaca się go 
trzymać na placu. W tej sytuacji wysta-
wienie na ulicy jest niekiedy ostatnią 
deską ratunku – podkreśla Andrzej, 
mieszkaniec Otwocka.

Jednak trzeba też zrozumieć zde-
nerwowanych mieszkańców miasta, 
którzy widząc auto z kartką wylewają 
swoje żale w Internecie uważając, że 
sprzedawca postępuje antyspołecznie, 
blokując cenne miejsce na parkingu. 
Nie każdy jednak musi postępować w 
złej wierze. Wielu kierowców jeździ 
tak oznakowanym autem do pracy, czy 
na zakupy. Oferta pokazuje się publicz-
nie przy okazji rutynowych podróży, 
podczas których załatwia się swoje 
codzienne sprawy.

\\\   Co na to służby?
Trudno jest wykryć osoby nie-

uczciwe, które albo są profesjonalnymi 
sprzedawcami i wystawiają na parkin-
gach nawet po kilka aut, albo trzymają 

je w tym samym miejscu przez bardzo 
długi czas, ewidentnie zajmując miej-
sce. Czy po zidentyfikowaniu takiego 
przypadku można podjąć jakieś dzia-
łanie? Straż miejska wypowiada się w 
tej sprawie jasno: – Jeśli samochód jest 
jeżdżący, ma OC i posiada tablice reje-
stracyjne, to może parkować w każdym 
miejscu, gdzie nie jest to zabronione. 
Fakt, że ma kartkę z ofertą sprzedaży 
nie ma tu żadnego znaczenia. Dopiero, 
gdy zidentyfikujemy pojazd porzucony 
i nieużytkowany, wtedy sporządzamy 
notatkę i wzywamy właściciela do usu-
nięcia wraku – podsumowuje Dariusz 
Sadoch, Komendant Straży Miejskiej 
w Józefowie.

W materiałach publikowanych 
przez policję znajdziemy wskazówki 
dotyczące ograniczeń przy naklejaniu 
kartki w samochodzie. Można dostać 
mandat za przyklejenie jej w taki spo-
sób, że utrudniają odczytanie tablicy 
rejestracyjnej, albo umieszczenie na 
szybie tak, że ograniczają pole widzenia 
kierowcy. Nie wolno również zaklejać 
reflektorów, odblasków i lusterek. Jeśli 
przymocowanie naklejki nie narusza 
tych zasad, jest ona całkowicie legalna.

\\\   Parkometry na pomoc
Wydaje się, że najlepszym sposo-

bem na ograniczenie zjawiska zosta-
wiania na ulicy aut z ofertami sprze-
daży jest wyznaczanie w mieście jak 
największej liczby stref płatnego parko-
wania. W Otwocku takie strefy zaczęto 
stosować w roku 2020.

Nikt nie lubi płacić za to, co wcześ-
niej miał za darmo, dlatego decyzja 
początkowo wywoływała protesty 
mieszkańców. Jednak już po krótkim 

czasie zmienili oni zdanie obserwując, 
jak diametralnie polepszyła się szan-
sa na znalezienie miejsca dla auta w 
wyznaczonych strefach. Jak twierdzi 
magistrat, nie było już innego wyjścia, 
ponieważ z roku na rok aut w mieście 
przybywało i doszło do sytuacji, gdy 
znalezienie wolnego miejsca parkin-
gowego graniczyło z cudem.

Ostatnie poszerzenie strefy płatne-
go parkowania w Otwocku nastąpiło 
wraz z początkiem 2023 roku. Ów-
czesny wiceprezydent miasta Paweł 
Walo tak to komentował: – Dostępność 
miejsc postojowych w centrum Otwo-
cka poprawiła się zdecydowanie. Nie 
ma już problemu z zaparkowaniem 
auta tam gdzie obowiązuje strefa płat-
nego parkowania, a przypadki kiedy 
ktoś zostawi samochód na wiele go-
dzin blokując miejsce postojowe są 

incydentalne. Naszym celem jest, by 
mieszkańcy innych okolicznych gmin 
nie zastawiali przez cały dzień swoimi 
samochodami centrum miasta i by na-
si mieszkańcy mieli gdzie zaparkować 
jadąc na zakupy.

\\\   Tylko 100 miejsc  
parkingowych

Aktualnie w Otwocku funkcjonuje 
siedem stref, gdzie znajduje się około 
100 miejsc parkingowych. Ich usytu-
owanie można sprawdzić na stronach 
Urzędu Miasta w zakładce Transport 
publiczny. Na temat warunków i stawek 
za parkowanie pisaliśmy już w „Prze-
glądzie” w artykule z 2 stycznia 2023. 
Jeśli zostaną wyznaczone kolejne strefy, 
na pewno nie omieszkamy poinformo-
wać o tym naszych Czytelników!

Tekst i zdjęcie Jan Sobolewski

Miasto przygotowane na ulewy
\\\ KARCZEW 

Burmistrz Michał Rudzki 
pod koniec września 
zaprezentował w mediach 
społecznościowych pojazd, 
który trafił do Komunalnego 
Przedsiębiorstwa Energetyki 
Cieplnej.

P ojazd WUKO służy m.in., do oczysz-
czania studzienek kanalizacji desz-

czowej, co w okresie jesiennym jest 
szczególnie ważne.

– To inwestycja istotna z punktu 
widzenia mieszkańców. Regularnie 
oczyszczane wpusty pozwolą na sku-
teczne odprowadzanie wód deszczo-
wych z ulic naszego miasta. To szcze-
gólnie ważne w obliczu coraz częściej 
występujących ulewnych opadów – 
podkreślił Michał Rudzki Burmistrz 
Karczewa.

– Pojazd typu WUKO służy m.in. do 
udrażniania kanalizacji sanitarnej i 
deszczowej. Przyczepa WUKO ma za 
zadanie czyszczenie osadników pia-

skowych, wpustów drogowych oraz 
studni chłonnych – poinformowała nas 
Wioletta Ciszkowska z Komunalnego 
Przedsiębiorstwa Energetyki Cieplnej 
w Karczewie.

Zapytaliśmy karczewskie przedsię-
biorstwo, w jakim stanie są studzienki 
w gminie.

– Kanalizacja deszczowa ma okre-
śloną przepustowość, a co za tym idzie, 
odbiór wody przy ulewnych deszczach 
jest stopniowy (proces wchłonięcia wo-
dy opadowej przez grunt), także wów-
czas, gdy studzienki są całkowicie czy-

ste. W przypadku ich zamulenia czas 
się wydłuża. Dlatego liczymy również 
na Mieszkańców, którzy, gdy zauważą 
takową sytuację, zgłoszą ją do nas. Za-
pełnienie studzienek w różnych lokali-
zacjach było na różnym poziomie, jest 
to uzależnione od wielu czynników m.
in. od natężenia ruchu drogowego – 
mówi Wioletta Ciszkowska.

Jak przekazało nam KPEC, w stu-
dzienkach, które czyszczono, znajdo-
wały się m.in. butelki, klucze, elektro-
nika.

Agnieszka Deja

Przyczepa WUKO ma za zadanie czyszczenie osadników piaskowych, wpustów 
drogowych i studni chłonnych
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Auto z kartką w oknie może parkować wszędzie, gdzie nie jest to zabronione
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Żłobek Roku  
jest w Otwocku!

25 kamer pomoże w wykryciu 
sprawców kradzieży?

Archeolodzy odkrywają relikty dawnej synagogi

\\\ OTWOCK 

Prezydent Jarosław  
Margielski ogłosił w sieci 
dobrą nowinę – otwocki 
żłobek został wyróżniony,  
jako najlepsza placówka  
w Polsce.

S towarzyszenie Publicznych i Nie-
publicznych Żłobków i Klubów 

Dziecięcych organizuje co roku kon-
kurs dla placówek z całej Polski. Pod 
ocenę brane są między innymi kre-
atywność i innowacyjność opieku-
nów, sposoby dbania o bezpieczeń-

stwo dzieci i personelu oraz metody 
przeciwdziałania przemocy wobec  
dzieci. 

W tym roku pierwszą nagrodę ka-
pituła konkursu przyznała Żłobkowi 
Miejskiemu w Otwocku, którego dy-
rektorem jest Małgorzata Freliszka.

Informację o tytule Żłobek Roku 
przekazał prezydent Otwocka, Jaro-
sław Margielski.

– To także duże wyróżnienie dla 
Miasta Otwocka, które realizuje polity-
kę rozwoju instytucji takiej jak żłobek 
oraz podziękowanie i docenienie pra-
cy dyrektor żłobka Pani Małgorzaty 
Freliszki i całej kadry za operatyw-
ność i wsparcie w procesie zarządza-
nia placówką. Serdecznie gratuluję Pani 
Dyrektor i całemu zespołowi żłobka 
miejskiego tak wspaniałej oceny i tego 
zaszczytnego tytułu. To dzięki Waszej 
pasji i zaangażowaniu w pracę na rzecz 
otwockich maluchów i ich rodzin oraz 

ogromnemu sercu wkładanemu w to 
wszystko, zdobywa się takie nagrody. 
Życzę całej społeczności otwockiego 
żłobka, aby codziennie towarzyszył im 
uśmiech radości dzieci! – napisał pre-
zydent w mediach społecznościowych.

Agnieszka Deja

\\\ SOBIENIE-JEZIORY 

Gmina rozbudowała 
monitoring publiczny. Ma 
to skutecznie poprawić 
bezpieczeństwo mieszkańców.. 
Inwestycja spotkała się z 
pozytywnym odbiorem.

W połowie września gmina Sobie-
nie-Jeziory zakończyła prace 

montażowe monitoringu miejskiego. 
Na terenie gminy pojawiło się 25 kamer 
zlokalizowanych w najważniejszych 
punktach przestrzeni publicznej. Wójt 
gminy skomentował ten fakt tajemni-
czo i z humorem:

– Po wielu latach moja i myślę na-
sza ambicja o powrocie gminnego mo-
nitoringu do użytku po prostu się ziś-
ciła. 25 nowych kamer (a nie powiem, 
gdzie są) + serwer (nie powiem, gdzie 
jest) i połączenie z odpowiednimi służ-
bami (nie powiem jakimi) pozwoli na 
odzyskanie poczucia bezpieczeństwa 
w naszej gminie – napisał żartobliwie 
w mediach społecznościowych wójt 
Kamil Choim.

System działa przez całą dobę i w 
razie niebezpiecznych sytuacji bądź 
aktów wandalizmu ma możliwość 
przekazania informacji odpowiednim 
służbom.

– Jest to inwestycja od wielu lat wy-
czekiwana (nie tylko przez mieszkań-
ców centrum Sobień-Jezior) i niezbęd-
na dla zapewnienia bezpieczeństwa. 
Mamy nadzieję, że będzie to skuteczne 
narzędzie w prewencji oraz środek do 
zapewnienia porządku publicznego i 

poprawy poczucia bezpieczeństwa 
wśród mieszkańców – przekazał urząd.

Koszt tej inwestycji, to 86,7 tys. zł.

\\\   Komentarze  
raczej pozytywne

Mieszkańcy zareagowali na tę wia-
domość entuzjastycznie.

– Super, fajnie. Bardzo dobry po-
mysł. Tylko żeby jeszcze ktoś monito-
rował i reagował na to co się dzieje... 
Na rynku piękna tężnia, ławeczki, dzieci 
mogą się bawić... Tylko od samego rana 
do wieczora na tych ławeczkach miej-
scowi pijaczkowie popijają i posikują 
na to wszystko. Już nie wspomnę, jaki 
to widok i przykład dla tych dzieci… 
Może jakby się mandaty posypały to i 
mniej ich by tam było... Tylko to trzeba 
reagować, nie tylko nagrywać – napisa-
ła użytkowniczka pod nickiem Betty.

– Oczywiście same kamery po-
rządku nie przypilnują. Konieczny 
jest człowiek, który „widzi” i zrobi z 

nagrania odpowiedni użytek, jeśli zo-
baczy coś niepokojącego. I tak jest w 
tym przypadku. Tak działają wszystkie 
systemy monitoringu, również nasz. 
Kamery mają pełnić przede wszystkim 
funkcję prewencyjną (bo wszystko się 
nagrywa), a w przypadku popełnienia 
wykroczenia czy przestępstwa, po-
zwolą na szybkie ustalenie i ukaranie 
sprawców. Gdybyśmy dysponowali ta-
kimi kamerami 2 miesiące wcześniej, 
moglibyśmy na przykład ustalić, kto 
ukradł donicę z kwiatami ze skweru 
pod bankiem – odpowiedział urząd.

Pojawił się też pomysł na wyko-
rzystanie kamer w celach marketin-
gowych.

– Super byłoby móc oglądać Rynek 
w Sobieniach z kamery w Internecie 
online! Szczególnie, że tak pięknieje! 
Byłaby to dodatkowo promocja miej-
scowości! Pomysł wart rozważenia? – 
zasugerowała pani Grażyna.

Agnieszka Deja

\\\ OTWOCK 

Mazowiecki Wojewódzki 
Konserwator Zabytków, 
Marcin Dawidowicz, 
poinformował w mediach 
społecznościowych 
o rozpoczęciu badań 
archeologicznych na miejscu 
dawnej synagogi.

J uż pierwsze dni prac pozwoliły 
ujawnić polichromowane elementy 

kolumn.
„Rozpoczęły się badania archeo-

logiczne na miejscu dawnej synagogi 
w Otwocku, finansowane przez Woje-
wódzki Urząd Ochrony Zabytków w 
Warszawie. Już wstępne prace ujawniły 
bezcenne relikty dające obraz tej nie-
zwykłej budowli” – napisał konserwa-
tor na Facebook’owym profilu.

Podczas prac ziemnych prowa-
dzonych latem tego roku odsłonięto 

polichromowane elementy kolumn 
oraz fragmenty murów pochodzących 
ze zburzonej w 1940 roku synagogi 
rodziny Goldbergów. Znalezione re-
likty zostały zabezpieczone i zdepo-
nowane na terenie dawnego Muzeum 
Ziemi Otwockiej. Odkrycia te stano-
wią niezwykle cenny materiał, który 
przyczyni się do lepszego zrozumie-
nia historii żydowskiej społeczności  
w Otwocku.

Jak widać na zdjęciach przedsta-
wionych przez Mazowieckiego Konser-
watora Zabytków, zostało ujawnionych 
wiele elementów budowli.

\\\   Historia  
Synagogi Goldbergów

Synagoga rodziny Goldbergów zo-
stała zbudowana w 1927 roku dzięki 
funduszom Szlomy i Chaima Goldber-
gów. Znajdowała się przy ulicy War-
szawskiej, naprzeciwko otwockiego 
ratusza, i pełniła funkcję głównej syna-

gogi gminnej. Budynek mógł pomieścić 
aż 650 wiernych, a jego projektantką 
była polska architektka Eugenia Ja-
błońska. Synagoga stanowiła ważne 
centrum życia religijnego i kulturalnego 
lokalnej społeczności żydowskiej.

Niestety, tragiczne wydarzenia 
II wojny światowej doprowadziły do 

zniszczenia tego wyjątkowego obiektu. 
W październiku 1939 roku synagoga 
została podpalona przez niemieckich 
żołnierzy. Mimo że strażacy chcieli uga-
sić pożar, nie pozwolono im na to, co 
doprowadziło do niemal całkowitego 
zniszczenia budynku. Choć udało się 
ocalić zwoje Tory, ogień zniszczył m.in. 

dom nauki oraz bibliotekę. W 1940 ro-
ku pozostałości po wypalonym budyn-
ku zostały rozebrane. Po zakończeniu II 
wojny światowej synagoga nie została 
odbudowana.

\\\   Pamięć o historii  
żydowskiej społeczności 
miasta

Rozpoczęte prace archeologiczne 
mają na celu nie tylko zbadanie relik-
tów dawnej synagogi, ale także przy-
czynienie się do zachowania pamięci 
o historii żydowskiej społeczności Ot-
wocka. Odkryte polichromowane ele-
menty kolumn i pozostałości murów 
pozwolą na dokładniejsze odtworzenie 
wyglądu budynku oraz jego symboliki. 
Dla historyków i archeologów to wy-
jątkowa okazja, by poznać lepiej dzieje 
miejsc, które zostały zniszczone w wy-
niku działań wojennych.

Maria Konstantyn

Kadra przedszkola cieszy się z nagrody i z tytułu
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Synagoga rodziny Goldbergów znajdowała się przy ulicy Warszawskiej,  
vis a vis otwockiego ratusza
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Zdaniem władz gminy kamery są skutecznym narzędziem prewencji,  
a informacje o monitoringu zostały pozytywnie przyjęte przez mieszkańców
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 DAM PRACĘ 

Pracowników do serwisu  
urządzeń wentylacyjnych,  

również bez doświadczenia,  
konieczne prawo jazdy kat. B  

tel. 601 923 395 

 Pan emeryt rencista na parking  
Otwock tel. 505 387 116

 Zatrudnię kierowcę kat. B i C,  
tel. 22 726 86 36

 Emeryta - nocny nadzór obiektu,  
praca co drugi tydzień, Antoninów,  
tel. 501 719 637

KUPIĘ 

 Antyczne meble, obrazy, srebra,  
platery, odznaczenia, szable, książki,  
pocztówki, tel. 504 017 418

SPRZEDAM 

 Drewno kominkowe, 885910910

 Sprzedam: koks, węgiel, ekogroszek, 
pellet Prażmów tel. 22 727 07 00

 Drewno opałowe, tel. 602 770 361, 
791 394 791

USŁUGI  

DOCIEPLANIE BUDYNKÓW,  
MALOWANIE ELEWACJI,  

PONAD 25 LAT DOŚWIADCZENIA  
TEL. 501 62 45 62

 Sprzedaż i montaż okien i drzwi  
wew. i zew. Rolety zew., wew. żaluzje,  
plisy, moskitiery. Parapety wew. i zew.  
22 717 71 00, 601 623 480, 603 310 223

BEZPYŁOWE CYKLINOWANIE,  
REMONTY od A do Z.  

TADEUSZ BIAŁOGRODZKI  
Tel. 502 093 588, 22 756 57 63

 ELEWACJE DOCIEPLENIA BUDYNKÓW 
DOŚWIADCZONE EKIPY 602-482-572

 Profesjonalne usługi mycia  
ciśnieniowego tel. 507 024 333

 Docieplanie budynków, szybko,  
tanio, solidnie tel. 502 053 214

 PRANIE - CZYSZCZENIE dywanów,  
tapicerki meblowej i samochodowej  
508 65 20 30

 Wycinka drzew, pielęgnacja zieleni.  
Tel. 507 024 333

 Anteny wideo domofony  
montaż naprawa 603375875 

 Remonty budowlane, hydraulika  
od A do Z tel. 667 604 345

 Anteny TV, TV SAT. Konfiguracja  
sprzętu. Zadzwoń 501 700 315

 Docieplanie poddaszy pianą,  
wylewki tel. 607 378 288 

 TYNKI GIPSOWE I TRADYCYJNE 
604415352

 Ogrodzenia, panele ogrodzeniowe, 
siatka + montaż producent  
tel. 503 572 046

 Malarskie tanio  
tel. 22 7277747, 501 976 533

 Naprawa pralki, lodówki  
tel. 603 047 616

 Hydraulik, złota rączka, tel. 733159220

KOMINIARZ, TEL. 781 495 997

 Dachy, podbitka, sprzedaż,  
tel. 692 194 998

 Kominiarz tel. 500 214 632 

 POMPY CIEPŁA, KLIMATYZACJA  
tel. 604895675.

 Wywóz gałęzi 519874891 

 Mycie, malowanie elewacji  
tel. 505 591 721 

 Przeprowadzki tel. 505 591 721 

 Wywozimy graty z chaty  
tel. 505 591 721

 Wycinka drzew tel. 505 591 721

 Hydraulik - naprawy, tel. 510 128 912

 ALARMY, KAMERY, DOMOFONY  
600 421 203

DOBRY HYDRAULIK z Piaseczna  
- wyróżniają nas ROZSĄDNE CENY.  

Wykonujemy nowe  
i modernizujemy istniejące instalacje.  

Tel. 608 030 808

Spawanie, tel. 608 030 808

 Naprawa, serwis okien i drzwi,  
naprawa i wymiana okuć, wymiana  
szyb i uszczelek, tel. 22 717 71 00,  
603 310 223, 601 623 480  

 Remonty, budowlane, ogrodzenia,  
tel. 513 137 581

 Renowacja mebli, tel. 510 266 143

 Stiuki weneckie, tel. 510 266 143

 Usługi stolarskie, tel. 510 128 912

 Malowanie, hydraulika, remonty,  
501 050 907

AUTO-MOTO KUPIĘ

 Skup kamperów, przyczep  
kempingowych 505 530 300  

 SKUP AUT NA KASACJĘ 50820673

 Skup aut 2010-2023r. 505 530 300

NIERUCHOMOŚCI KUPIĘ

 Chcesz otrzymywać dożywotną rentę, 
nie płacić za mieszkanie i jednocześnie 
mieszkać w tym samym mieszkaniu  
bez zmiany otoczenia? Albo może  
masz długi i nie masz środków, aby je 
spłacić, a nie chcesz wyprowadzać się  
z mieszkania i szukać swojego nowego 
miejsca? Zadzwoń tel. 513 484 273

 Kupię za gotówkę każdą  
nieruchomość; udziały, spadki, wady 
prawne, zadłużenia. Tel. 786-805-828

NIERUCHOMOŚCI SPRZEDAM

 Sprzedam 4,30 ha na granicy gminy 
Chynów i gminy Prażmów,  
tel. 608 867 053

 Nowe domy z ogródkiem, Warka,  
tel. 517 050 090

 OSIEDLE TARCZYN, Nowe domy  
parterowe, wolnostojące 133m2,  
Wola Przypkowska, tel. 573 161 719

 Nowe bliźniaki, Nowa Wola,  
tel. 502115940

 SPRING VIEW, nowe domy z ogrodem, 
Słomin, tel. 799 363 783

 Park Borków, nowe domy  
Warszawa-Wawer, tel. 506 836 833

 OSIEDLE OSOWIECKA, nowe domy, 
Adamowizna, gm. Grodzisk Maz.,  
tel. 884 425 300

 REZYDENCJE PIASECZNO, nowoczesne 
domy wolnostojące z ogrodami,  
blisko centrum Piaseczna, doskonale  
skomunikowane z Warszawą,  
tel. 609 486 822

 Osiedle Natura, Domy jednorodzinne, 
Kazimierów, 72 111 6666

 Urocza leśna widokowa działka  
rekreacyjna, Prażmów, tel. 602 770 361

 Działki budowlane 800 m2  
k. Prażmowa, tel. 602 770 361

 Działkę 2000 m2, wszystkie media  
+ 2 budynki gospodarcze, Ustanów,  
tel. 602 119 041

NIERUCHOMOŚCI WYNAJEM

 Lokal użytkowy 95 m2 Ustanów, koło 
sklepu „Emilka”, tel. 602 119 041 

RÓŻNE 

 Skup złomu, ul. Puławska 34  
(teren Kubara Lamina), 515273148, 
506264111

 Sala weselna w Prażmowie oferuje 
obiady od 65 zł. Na zamówienie  
upieczemy dzika. Tel. 722 202 966

NAUKA 

 Matematyka, 664 438 144

FINANSE 

 Kredyt tel. 513-654-277

OBWIESZCZENIE STAROSTY OTWOCKIEGO
Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 roku o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2024 r., poz. 311) o wszczęciu 
postępowania w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej pod 
nazwą „Budowa drogi gminnej nr 270801W – ul. Długiej”  realizowanej w gminie Wiązowna, 
powiat otwocki, na następujących działkach ewidencyjnych:

Wiązowna, obręb Zakręt: 116/2, 168/4, 169/2, 169/6, 169/7, 169/8, 169/4, 170, 171, 172/4, 
172/11, 173/1, 174/3, 174/2, 174/4, 247, 163/4, 163/2, 160/2, 160/1, 161/1, 272, 144/5, 135/1, 
136/1, 134, 133, 131/2, 131/1, 130/2, 186/3, 130/1, 145, 122/1, , 118/8, 118/9, 118/4, 118/10, 72, 
76/2, 76/4, 76/6, 89, 115/20, 115/24, 115/23, 115/16, 115/2, 115/3, 115/5, 115/6, 115/7, 115/14, 
114, 113, 111/5, 38/12, 52/4, 53, 52/5, 51/2, 50, 49, 48, 47/10 

Nieruchomości z których korzystanie będzie ograniczone (w nawiasie działki po podziale 
podlegające ograniczeniu):

Wiązowna, obręb Zakręt: 827, 168/4 (168/10), 144/5, 135/1 (135/3), 130/2 (130/6), 130/1 
(130/4), 122/3, 122/2, 118/8 (118/12), 118/10 (118/16), 72 (72/2), 76/1, 76/4, 115/21, 115/24 
(115/42), 115/23 (115/44), 115/16 (115/49), 115/2 (115/51), 52/4 (52/7), 52/5 (52/10), 49 (49/2), 
48 (48/2)

Strony postępowania mogą w terminie 14 dni od daty ogłoszenia obwieszczenia zapoznać się 
z dokumentami złożonymi wraz z wnioskiem o wydanie zezwolenia na realizację inwestycji drogowej 
w dniach pracy Starostwa Powiatowego w Otwocku po wcześniejszym telefonicznym umówieniu się  
w Wydziale Architektury i Budownictwa w Otwocku (ul. Komunardów 10, tel. 0-22-600-7-204, pokój  
nr 10) i w tym terminie złożyć ewentualne wnioski i zastrzeżenia.

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania administracyjnego  
(Dz. U. z 2023 r., poz. 775) zawiadomienie stron postępowania uważa się za dokonane po upływie 14 dni 
od dnia publicznego ogłoszenia.

Starosta Otwocki

Otwock, 02.08.2024 r.STAROSTA OTWOCKI
ul. Górna 13, 05-400 Otwock
AB.6740.DR.1.2018.(MD)MZ 

OBWIESZCZENIE STAROSTY OTWOCKIEGO
Na podstawie art. 11d ust. 5 ustawy z dnia 10 kwietnia 2003 roku o szczególnych zasadach 

przygotowania i realizacji inwestycji w zakresie dróg publicznych (Dz. U. z 2024 r., poz. 311) o wszczęciu 
postępowania w sprawie wydania decyzji o zezwoleniu na realizację inwestycji drogowej pod 
nazwą „Rozbudowa drogi gminnej nr 270297W – ul. Nadświdrzańskiej w Józefowie na odcinku 
od ulicy Władysława Sikorskiego (droga powiatowa nr 2769W) do ulicy Rybackiej (droga gminna 
nr 271448W) wraz z rozbudową drogi gminnej nr 270260W – ulicy Karasia na odcinku od działki 
ew. nr 53/4 z obrębu 94 do działki ew. nr 47/8 z obrębu 94” realizowanej w mieście Józefów, 
powiat otwocki, na następujących działkach ewidencyjnych:
Józefów, obręb 49: 31/3, 32/1, 32/2, 33/3, 34/2, 34/4;
Józefów, obręb 93: 2/2, 2/3, 3/4, 4/7, 5/6, 5/7, 6, 7/1, 8/1, 8/2, 10/5, 13, 18/1, 19/1, 20/1, 20/2, 21, 
24/4, 33/2, 33/3;
Józefów, obręb 94: 2, 10/1, 10/2, 17/7, 18/10, 18/7, 25/1, 25/2, 26/3, 32/6, 36/3, 36/4, 39/5, 40/3, 
40/4, 44, 47/1, 47/2, 47/4, 47/5, 47/6, 47/7, 47/8, 47/9, 49, 53/2, 53/3, 53/4, 54/2, 54/3, 56, 57/1, 
57/2, 58, 62, 64/2;
Józefów, obręb 95: 2, 6/3, 10/2, 11/6, 12/6, 13, 14/1, 14/2, 17, 18/1, 37/1, 37/2, 38, 41, 42, 43, 49, 
52, 53/9, 53/23, 56/3, 58/2, 62;
Nieruchomości z których korzystanie będzie ograniczone (w nawiasie działki po podziale 
podlegające ograniczeniu):
Józefów, obręb 49: 30/1, 31/2, 32/1 (32/7, 32/8), 33/2, 33/4, 33/8, 34/5, 34/6;
Józefów, obręb 93: 2/1, 2/3 (2/5), 3/3, 3/5, 4/6, 4/8, 5/4, 5/5, 5/8, 6 (6/3), 7/1 (7/17, 7/18), 10/4, 18/2, 
18/3, 19/2, 19/3, 20/2 (20/5), 20/3, 21 (21/5), 24/3, 24/5, 33/1;
Józefów, obręb 94: 2 (2/5), 10/3, 11/1, 18/8, 47/6 (47/15), 47/1 (47/23), 49 (49/3), 53/2 (53/10), 
53/3 (53/8), 53/4 (53/6), 54/1, 57/1 (57/6), 57/2 (57/4), 58 (58/2), 64/2 (64/6),
Józefów, obręb 95: 10/2 (10/4), 17 (17/2), 18/2, 18/4, 38 (38/2), 41 (41/2), 42 (42/2), 49 (49/2),  
52 (52/2), 56/3 (56/5), 58/2 (58/4), 62 (62/2); 

Strony postępowania mogą w terminie 14 dni od daty ogłoszenia obwieszczenia zapoznać się 
z dokumentami złożonymi wraz z wnioskiem o wydanie zezwolenia na realizację inwestycji drogowej 
w dniach pracy Starostwa Powiatowego w Otwocku po wcześniejszym telefonicznym umówieniu się  
w Wydziale Architektury i Budownictwa w Otwocku (ul. Komunardów 10, tel. 0-22-600-7-204, pokój  
nr 10) i w tym terminie złożyć ewentualne wnioski i zastrzeżenia.

Zgodnie z art. 49 ustawy z dnia 14 czerwca 1960 roku Kodeks postępowania administracyjnego  
(Dz. U. z 2024 r., poz. 572) zawiadomienie stron postępowania uważa się za dokonane po upływie 14 dni 
od dnia publicznego ogłoszenia.

Starosta Otwocki

 Otwock, 27.09.2024 r.STAROSTA OTWOCKI
ul. Górna 13, 05-400 Otwock
AB.6740.DR.6.2024.MZ         
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\\\ AKCJA CBŚP. OBYWATEL BIAŁORUSI ARESZTOWANY   
W Otwocku zatrzymano 35-letniego obywatela 
Białorusi. Posiadał nielegalnie karabin maszy-
nowy i znaczną ilość papierosów bez polskich 
znaków akcyzy.
Akcja była dokładnie zaplanowana, by zatrzymać 
mężczyznę w sposób bezpieczny, jednocześnie nie 
dając mu szans na ucieczkę. Potwierdziło się, że 
35-latek posiada karabin maszynowy PPS kal. 7,62 
i papierosy bez wymaganych znaków akcyzowych.
Prokuratura Rejonowa w Otwocku wszczęła już 
w tej sprawie śledztwo. Mężczyźnie grozi do 8 lat 
pozbawienia wolności. Sąd zdecydował, by obywatel Białorusi został obję-
ty zakazem opuszczania kraju, połączonym z zatrzymaniem paszportu oraz  
z dozorem Policji.

\\\ ZIELONA TRADYCJA. DRZEWA NA PAMIĄTKĘ NARODZIN  
Gmina Karczew zaprasza 
do akcji sadzenia drzew. 
Wydarzenie skierowane 
jest do rodziców dzieci 
urodzonych w 2023 roku 
oraz ich pociech.
– Akcja ma na celu nie tyl-
ko upamiętnienie narodzin 
naszych nowych mieszkań-
ców, ale również promocję 
postaw proekologicznych. 
W tym roku, wzorem roku 
ubiegłego, planujemy posadzenie jednej dużej sadzonki i zamontowane przy  
niej  wspólnej tabliczki z imionami i datami urodzenia wszystkich zgłoszonych 
do akcji dzieci – informują urzędnicy.
Sadzenie drzew odbędzie się 26 października o godzinie 10:00 na terenie przy 
jeziorze Moczydło. Zainteresowane osoby powinny zgłosić chęć udziału mailowo 
na adres: promocja@karczew.pl do środy (16 października). Udział w akcji jest 
bezpłatny, a uczestnicy otrzymają upominki.

\\\ OTWOCK 

\\\ KARCZEW 
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Niespodzianka podczas renowacji
\\\ KARCZEW 

Trwają prace konserwatorskie 
w kościele św. Wita  
w Karczewie. Ostatnio 
konserwatorzy odkryli tu 
ślady po pociskach...

K ościół św. Wita jest XVIII-wiecz-
nym zabytkiem, który obecnie 

poddawany jest pracom konserwator-
skim. W ostatnich latach pracowano 
nad konserwacją obrazów ołtarzowych 
i dachem.

– W ubiegłym roku została wyko-
nana izolacja fundamentów kościoła. 
Do końca października mają zostać 
wykonane prace przy detalach kamien-
nych – portalu i tablicy fundacyjnej nad 
wejściem do kościoła. Planujemy też 
zabezpieczyć płytę z mieszczaninem 
Walbachem. Zdejmiemy go z elewacji, 
oczyścimy i zabezpieczymy. Po konser-
wacji będzie eksponowany w środku 
kościoła. Równolegle wykonywane są 
prace związane z drugim etapem izola-
cji fundamentów. Jest to wymiana tyn-
ków okolic przyziemia na zewnątrz i 
wewnątrz kościoła. Prace te mają na ce-
lu osuszenie murów. Właściwy remont 
planujemy na przyszłe lata. Będzie on 
obejmował: remont dachu,  elewacji, 
później wnętrza kościoła. Od kilku lat 
wykonujemy także prace badawcze. 
Są to badania konserwatorskie, które 
służą  jak najlepszemu przygotowaniu 

programów prac konserwatorskich do 
różnych części kościoła –powiedziała 
Katarzyna Onisk, konserwator za-
bytków.

Starosta Powiatu Otwockiego, To-
masz Laskus, w mediach społecznoś-
ciowych zaprezentował film dotyczący 
obecnych prac na terenie kościoła.

– XVIII-wieczna świątynia kryje w 
sobie bogactwo historii, które jest stop-
niowo odkrywane podczas prowadzo-
nych prac – napisał starosta otwocki, 
Tomasz Laskus, w opisie filmu.

Jak podkreślono w nagraniu, koś-
ciół jest ważnym elementem lokalnej 
historii. Jedną z niespodzianek podczas 
trwającej renowacji było odkrycie po-
strzelin z II wojny światowej. Odsło-
nięto je na portalu i płycie fundacyjnej. 

– Postrzeliny na detalu kamien-
nym nie będą uzupełnione w procesie 
konserwacji – zapewniła Katarzyna 
Onisk, konserwator zabytków. – Cie-
kawostką jest, że znaleźliśmy frag-
ment ornamentalnej dekoracji malar-
skiej najprawdopodobniej z XVIII w. 
w przymurowaniu między ścianami. 
Na chwilę obecną jest to jedyny frag-
ment, który udało się znaleźć, ale 
już to sugeruje nam, że kościół mógł 
posiadać tego typu elementy w XVI-
II w. Kościół cały czas jest dostępny, 
otwarty. Odprawiane są msze i nabo-
żeństwa, prace nie wpływają na moż-
liwość korzystania z obiektu przez  
wiernych.

Agnieszka Deja
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Do końca października mają zostać wykonane prace przy detalach kamiennych

Sportowe podsumowanie weekendu (4-6 października)
\\\ POWIAT 

Zapraszamy na przegląd 
najważniejszych wydarzeń 
ze świata sportu w powiecie 
otwockim.

S ukcesy zarówno młodych, jak i tych 
nieco starszych sportowców, i ho-

kejowe wyniki w piłce nożnej. Warto 
odwiedzać lokalne areny sportowe!

\\\   Pobiegli po medale
W niedzielę 6 października odbył 

się IV Półmaraton Otwocki – jedno z 
najważniejszych wydarzeń sportowych 
w powiecie otwockim. Zawody przycią-
gają wielu miłośników aktywności fi-
zycznej w różnych grupach wiekowych, 
propagując zdrowy styl życia.

Rywalizacja na trasie prowadzącej 
otwockimi lasami Mazowieckiego Par-
ku Krajobrazowego toczyła się na na-
stępujących dystansach: 21 kilometrów 
(półmaraton) i 5 kilometrów. Młodzież 
oraz najmłodsi mogli spróbować swo-
ich sił na 150 metrów (do 8 lat), 300 
(9-10 lat), 1 kilometr (11-12 lat) i 1500 
metrów (13-14 lat). Ponadto można by-
ło także walczyć o zwycięstwo z kijkami 
w konkurencji nordic walking (21 i 5 
kilometrów).

Półmaraton najszybciej ukończył 
Daniel Sychowicz z klubu AGB OKS Ot-
wock, który przekroczył linię mety z 
czasem 01:27:35. Tuż za nim uplasowa-
li się Tomasz Majewski z ekipy Widło-
rogi (01:31:07) i Wojciech Łukasiewicz 
(01:40:26). Wśród pań najlepsza była 
Wioletta Dyderska z drużyny Team Za-
bieganeDni (01:57:27).

W biegu na 5 kilometrów na pierw-
szym stopniu podium stanął Bartłomiej 
Pająk reprezentujący zespół Markowi 
Biegacze (00:18:05). Jako drugi zakoń-
czył bieg Jakub Bielecki (00:18:13), a 
trzeci Piotr Fajkowski z Adidas Runners 
Warsaw (00:19:42). W zmaganiach ko-
biet najprędzej ten dystans pokonała 
Ewa Gryboś (00:20:31).

W nordic walking najlepiej poradzi-
li sobie Marcin Świderek z ESJA Team 
(21 kilometrów, 02:32:34) oraz Paweł 
Kowalik (5 kilometrów, 00:32:21).

\\\   Sukces w Inowrocławiu
UKS Otwock to licencjonowany 

klub Polskiego Zwiazku Gimnastycz-
nego. Jego wychowankowie świetnie 
spisują się na wielu zawodach, a ostatni 
odnieśli triumf na Międzywojewódz-
kich Mistrzostwach Młodzików w 
Akrobatyce Sportowej, które miały 
miejsce w Inowrocławiu.

W klasie młodzik pierwsze miejsca 
zajęły: Gabriela Szymańska, Liliana Mu-
cha i Kalina Koc. Trzecie pozycje przy-
padły: Julii Kwiatkowskiej, Michalinie 
Popławskiej i Alicji Wawrzynowskiej. 
Dwójka w młodziku – Zuzanna Lis i 
Maria Kamińska były czwarte.

\\\   Dogonili lidera
Mazur Karczew kontynuuje swój 

rajd w górę tabeli V ligi piłkarskiej. Po 
rozgromieniu 5:0 Milanu Milanówek 
w poprzedniej kolejce drużyna trene-
ra Marcina Broniszewskiego ograła u 
siebie GKS Naprzód Zielonki.

Kibice, którzy spóźnili się na mecz, 
mieli czego żałować. Już w pierwszej 
minucie piękną bramkę na 1:0 zdobył 
Piotr Celiński. Goście odpowiedzieli 
golem autorstwa Michała Kozaczko-
wa, ale po zmianie stron musieli uznać 
wyższość Karczewa.

Podobnie jak w pierwszej odsłonie 
spotkania Mazur szybko trafił do siatki. 
W 48. minucie ponowne prowadzenie 
zapewnił po rzucie rożnym Jakub Pie-
kut. Nie minęły nawet 2 minuty, a gol-
kiper Naprzodu znów wyciągał piłkę z 
siatki, kiedy celny strzał głową oddał 
Jan Zboina. Mazur pokonał rywali 3:1.

Po 9 meczach karczewski zespół 
zajmuje drugie miejsce w ligowej tabeli, 
mając tyle samo punktów co lider Oża-
rowianka Ożarów Mazowiecki i trzecia 
Energia Kozienice. W niedzielę 13 paź-
dziernika zmierzy się on na wyjeździe 
z rezerwami I-ligowej Pogoni Siedlce.

\\\   Całkowita dominacja
Przechodzimy na najniższy szcze-

bel rozgrywkowy, czyli do B-klasy. Tutaj 
znakomity wynik w starciu ze znajdują-
cym się na czele tabeli Nadstalem Krza-
ki Czaplinkowskie zanotowali piłkarze 
OKS Startu Otwock. Zespół trenera 
Michała Suskiego rozbił przeciwnika 
aż 9:0! Na listę strzelców wpisali się: 
Karim Szladkowski (hat-trick), kapitan 
Marcin Raszka (4 gole), a także Ivan 
Skrypnichenko i Patryk Przybysz.

W innym meczu KS Glinianka ogra-
ła 4:1 na wyjeździe Pioruna Warszawa, 
Bór Regut po szalonym spotkaniu wy-
grał 4:3 z Amigosem Warszawa, a Sokół 
Kołbiel zwyciężył 3:2 z Puznówką na 
stadionie rywali.

Niestety w miniony weekend 
nie odbyło się starcie Vulcanu Wólka 
Mlądzka z klubem LUKS Rzakta – ekipa 
z gminy Wiązowna oficjalnie wycofała 
się z rozgrywek B-klasy.

Rafał Lipski
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Radość piłkarzy Mazura


